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Drodzy Czytelnicy! tematycznie z patriotyzmem i 11 listopada. Brawo! I 
Już po raz 35. promowaniem polskości na W KOLEJNYM NUMERZE 

mam przyjemność przekazać świecie. Już w tym momencie 
p a ń s t w u k o l e j n y n u m e r N ie zawsze możemy na chciałbym zaprosić Państwa do 
pierwszego i tak naprawdę co dzień zetknąć się z tymi, lektury kolejnego wydania 
jedynego obiektywnego pozytywnymi przejawami naszej gazety, w którym ukaże 
czasopisma w dziejach naszej patriotyzmu. Tym bardziej się między innymi ciekawy 
lok a l n ej s p o ł e c z n o ś c i. powinniśmy cenić działania artykuł poświęcony pięknemu 
Znajdziecie w nim szereg tych, którzy starają się nam jubileuszowi z okazji 50-
ciekawych relacj i z ważnych dla p r z y p o m n i e ć róż n y m i rocznicy pożycia małżeńskiego 
nas wszystkich zdarzeń, które inicjatywami to, co budowało dwudziestu par z terenu naszej 
rozegrały się na przestrzeni p r z e z w i e k i t o ż s a m ość gminy. 
ostatnich dwóch miesięcy. narodową. Wielkie słowa 

PATRIOTYZM uznania dla organizatorów Z wyrazami szacunku 
Polecam szczególnie śniadowkiego koncertu pieśni Redaktor naczelny 

lekturę artykułów związanych Marek Filipkowski 

11 listopada - Święto Niepodległości 

W SNIADOWIE 
TEGO JESZCZE NIE BYŁO 

II listopada br. kilka minut po godzinie 
dziesiątej mieliśmy przyjemność wysłuchania pieśni 

patriotycznych w wykonaniu śniadowskiej młodzieży 
prowadzonej pod kierunkiem pracowników GOK w 
Śniadowie. Gościnnie wystąpił też łomżyński chór 
"Łomżyniacy" . 

Koncert przygotowany w ramach obchodów 90. 
rocznicy odzyskania przez nasz kraj niepodległości 
bardzo wszystkim się spodobał. Mamy nadzieję, iż Tego 
typu wartościowe imprezy wejdą na stałe do kalendarza 
śniadowskich uroczystości. 

Szwedzi śpiewaj ą 
Niemcom 
o polskich 

bohaterach 

Morze rozszalałych 

głów na koncercie kiwających 
się równo w takt power 
metalowej muzyki z 
ogłuszającym rykiem 
wydobywającej się z głośników 
na koncercie szwedzkiej grupy 
Sabaton w Niemczech. 

Takim krótkim 
obrazem zaczęły się Fakty 
(TVN) około dwóch tygodni 
temu, przedstawiono w nich 
fenomen metalowców ze 
Skandynawii. Do ich już 

kultowego nie tylko dla 
Polaków przeboju ,,40: I" został 
nakręcony film, który na 
popularnym serwisie 
internetowym YouTube bije 
rekordy popularności na całym 
świecie. 

Przedstawia on 
bohaterską i pełną poświęcenia 
walkę polskich żołnierzy w 
czasie kampanii wrześniowej z 
1939 roku pod Wizną. Około 
siedmiuset polskich żołnierzy 
pod dowództwem kapitana 
Raginisa skutecznie walczyło z 
niemieckim korpusem 
pancernym liczącym przeszło 
42 tysiące żołnierzy, 350 
czołgów , kilkaset dział , 

dodatkowo wpieranym przez 
hitlerowskie lotnictwo. Polacy 
porównani do starożytnych 

Spartan dali piękny przykład 
ogromnej waleczności i 
poświęcenia w obronie 
własnego kraju. 

Ten fragment naszej 
historii przedstawiony za 
pomocą metalowej muzyki i 
wsparty dobrze zmontowanym 
filmie jest fantastyczną lekcją 
patriotyzmu dla każdego. 
Szkoda, że to Szwedzi 
pokazują nam jak można 
wzbudzać uczucia patriotyczne 
wśród młodych Polaków. 

Sprawa szwedzkiej 
grupy metalowej Sabaton i ich 
niewątpliwie dużej zasługi w 
opiewaniu na całym świecie 
heroicznego wręcz 

bohaterstwa polskich żołnierzy 
zatacza coraz większe kręgi, 

między innymi dziś (6 
listopada br.) o fenomenie tego 
zespołu pisze Gazeta 
Współczesna. W artykule autor 
opisał październikową wizytę 

muzyków w Wiźnie, którzy 
zostali entuzjastycznie przyjęci 
przez mieszkańców tej 
mIeJ scowości. 

Stowarzyszenie 
Menforum zbiera podpisy pod 
apelem do prezydenta i 
premiera, aby nadać muzykom 
tej kapeli krzyże 

Kawalerskiego Orderu Zasługi 
Rzeczypospolitej Polskiej V 
klasy. 
Prezes stowarzyszenie 
motywuje to ogromną zasługą 
zespołu w promo wani u 
właściwego wizerunku Polski i 
jej historii na świecie 



WYBORY UZUPEŁNIAJĄCE 

Omalywlos 
W niedzielę 21 września br. odbyły się ponowne 

wybory uzupełniające do Rady Gminy Śniadowo . 
Startowało dwóch tych samych kandydatów - Cezary 
Polkowski i Chełstowski Bogdan. Kto tym razem wygrał w 
tej niekończącej się telenoweli wyborczej? 

Tym razem okazał się lepszy o przysłowiowy włos 
pan Cezary Polkowski. Wygrał jednym głosem. Na niego w 
niedzielnych wyborach oddano 95 głosów ważnych, na 
kontrkandydata - 94. W okręgu wyborczym nr 5 głosowało 
193 wyborców na 279 uprawnionych do głosowania. 
Frekwencja więc wyniosła prawie 70 %, oddano cztery głosy 
nieważne. 

Na tym śniadowskim przykładzie dobitnie widać, 
jak ważny jest głos każdego z nas. Nic obok nas i bez nas nie 
powinno się dziać. Nasz udział we wszelakich wyborach 
powinniśmy traktować jako patriotyczny obowiązek. 

Swoim nieangażowaniem się w życie społeczne 

pozbawiamy siebie wpływania na otaczającą nas 
rzeczywistość. Nie miejmy potem pretensji, że coś nam się 
nie podoba, że jest źle, beznadziejnie. 

Nowemu radnemu - panu Cezaremu Polkowskiemu 
gratulujemy wygranej i życzymy owocnej pracy w 
samorządzie na pożytek każdego mieszkańca gminy. 

lir" ; 

" Wszystkicl!/ Świętych 2008 

KWESTA 
W dniu l listopada br. na naszym cmentarzu 

przeprowadzono kwestę Uuż po raz czwarty), której celem było 
zebranie środków finansowych na renowację zabytkowych 
nagrobków naszej parafialnej nekropolii. 

Z wielkim zaangażowaniem młodzież z gimnazjum i SP w 
Śniadowie zbierała datkl pieniężne na terenie cmentarza po każdej 
mszy. 

Ludzie przychodzący pomodlić się za swoich bliskich 
zmarłych chętnie wrzucali do puszek pieniążki i już po godzinie 
9.00 były one bardzo ciężkie . 

W tym roku zebrane fundusze w kwocie 1837 zł pozwolą 
odrestaurować pomnik bojowników o wolność z roku 1920. 

Gratulujemy organizatorom pomysłu i wytrwałości w 
realizowaniu słusznych idei wzmacniających lokalny patriotyzm. 

Życzenia, nagrody, akademie 
- czyli Dzień Nauczyciela 
w gminie Śniadowo 

14 października w gminnych szkołach obchodzono 
uroczyście Dzień Edukacji Narodowej , z tej okazj i mamy 
przyjemność wszystkim nauczycielom, pedagogom i 
pracownikom oświaty złożyć naj serdeczniej sze życzenia - pełne 
słońca, zdrowia i cierpliwości w ich codziennej , trudnej i 
ogromnie odpowiedzialnej dla kraju pracy, bo jak powiedział 
Stanisław Staszic: "Bo takie będą rzeczypospolite, jakie ich dzieci 
chowanie". 

Nagrody w tym roku otrzymali w poszczególnych szkołach: 

GIMNAZJUM W ŚNIADOWIE 
(dyrektora szkoły) 
Magdalena Szabłowska, 
Małgorzata Krzyna, 
Wanda Kalska - Brulińska, 

Marek Filipkowski, 
Tomasz Szeląg, 
Robert Kozikowski. 
(Nagroda Wójta Gminy Śniadowo) 
Jadwiga Kamienowska, 
Mariusz Chojnowski. 

ZESPÓŁ SZKOLNO-PRZEDSZKOLNY W 
ŚNIADOWIE 
(dyrektora szkoły) 
Bożena Berlińska, 
Bogumiła Tomaszewska - Osowiecka, 
Bożena Teresa Zaręba, 
Elżbieta Skub ich, 
Małgorzata Filipkowska, 
Paweł Sadowski, 
Ewa Kurpiowska, 
Katarzyna Tiepłowa, 
Teresa Jadwiga Szeląg, 
Wioletta Jastrzębska. 
(Nagroda Wójta Gminy Śniadowo) 
Elżbieta Skub ich 

SZKOŁA PODSTAWOWA WSZCZEPANKOWIE 
(dyrektora szkoły) 
Beata Jadczak 
(Nagroda Wójta Gminy Śniadowo) 
Arkadiusz Twardowski, 
Joanna Brulińska 

SZKOŁA PODSTAWOWA WUŚNIKU 
(dyrektora szkoły) 
Marianna Brulińska, 
Ewa Dzbeńska, 

Bożena Nowakowska, 
Anna Kamińska, 
Józef Wiski, 
Iwona Pikuła, 
Teresa Jankowska, 
(Nagroda Wójta Gminy Śniadowo) 
Anna Zalewska 



"Jak uprzyjemnić dzisiejsze święto, 
Jak te mury ożywić szkoło? 

Już wiem, najlepszym pomysłem będzie 
Dzień Nauczyciela na wesoło" 

Słowa te stały się myślą przewodnią uroczystości z 
okazji Dnia Edukacji Narodowej przygotowanej przez 
uczniów klasy IV i V w Szkole Podstawowej w 
Szczepankowie. 
Szkolne "typki": spóźnialski, śpioch, mądralina, bluszcz, 
kaktus i dziurawiec w sposób humorystyczny przedstawiły 
szkolną rzeczywistość . 

PASOWANIE 

"Idę do szkoły, 

a ze mną przyjaciele. 

Śpiewam wesoło, 

bo przygód czeka wiele ... " 
Powyższymi słowami rozpoczęła się uroczystość 

Pasowania na Ucznia w Szkole Podstawowej w 
Szczepankowie, w dniu 9 października 2008 r. W odświętnie 

-----------------------1 udekorowanej sali zgromadzili się zaproszeni goście, 
poważnie i elegancko wyglądający pierwszoklasiści, ich 

Ślubuję być dobrym 
Polakiem 

W czwartek 23 października 2008 roku grupa 80 
pierwszoklasistów Gimnazjum w Śniadowie stała się 
pełnoprawnymi członkami tej szkolnej społeczności. Kilka 
minut po godzinie trzynastej ślubowali być dobrymi 
patriotami i uczniami gimnazjum. Po poważnej i dostojnej 
części akademii przygotowanej przez uczniów klas 
pierwszych, w czasie której miało miejsce ślubowanie i 
pasowanie, odbyły się tak zwane "otrzęsiny" . W tym roku 
trzecioklasiści zafundowali pierwszakom ciekawe i 
żartobliwe konkurencje w klimatach związanych z CBŚ. 

rodzice oraz nauczyciele i pozostali uczniowie. Po części 
artystycznej wprowadzono poczet flagowy i wtedy dzieci, 
unosząc prawe dłonie, uroczyście wygłosiły słowa 
przysięgi. Następnie pan dyrektor Arkadiusz Twardowski, 
dotykając każdego pierwszaka symbolicznym ołówkiem 
pasował go na uczniów Szkoły Podstawowej w 
Szczepankowie. Z tej okazji każdy pierwszoklasista 
otrzymał pamiątkowy dyplom, który przypomina, aby starali 
się być dobrymi i uczciwymi, by strzegli honoru i dobrego 
imienia szkoły, szanowali nauczycieli i rodziców oraz uczyli 
się tego, co piękne i dobre. Następnie uczniowie klasy 
pierwszej przypieczętowali swój akt pasowania w kronice 
szkolnej . Całość zamknął słodki poczęstunek przygotowany 
przez rodziców. Uroczystość przygotowała wychowawczyni 
klasy pierwszej pani Beata Jadczak, a poprowadziła ją 
przewodnicząca Samorządu Uczniowskiego Karolina 
Dobosz, której asystowali uczniowie kI. IV (Ola, Daria Kasia 
i Paweł). 



Wielkie 
otwarcie 

Jak nieoficjalnie dowiedzieliśmy się 
prawdopodobnie już w grudniu br. (planowany jest termin 29 
listopada, ale prawdopodobnie nie zostaną ukończone 
wszystkie prace) zostanie oddany do użytku kompleks 
sportowy budowany obecnie w Śniadowie w ramach 
programu Orlik 2012. Cała gmina przygotowuje się do 
ważnego wydarzenia, którym niewątpliwie będzie otwarcie 
tego kompleksu, między innymi za część artystyczną 

odpowiedzialni są nauczyciele Gimnazjum wŚniadowie. 
Wśród zaproszonych gości możliwe że pojawi się 

minister sportu. Całość imprezy ma relacjonować telewizja. ° tej ważnej dla całej gminy inwestycji będziemy 
Państwa na bieżąco informować , między innymi 
podziękujemy na łamach naszej gazety osobom, dzięki 

którym Śniadowo będzie mogło poszczycić się swoim 
"Orlikiem" . 

KRONIKA 
POLICYJNA 

4.10.2008 r. - Śniadowo - nietrzeźwy kierujący 
samochodem (1 ,2 promila). 

l5.l0.2008 r. - Truszki - nagły zgon. 

15 .10.2008 r. - Śniadowo - nietrzeźwy kierujący rowerem 
(1 ,7 promila). 

20/21.10.2008 r. - Śniadowo - kradzież z włamaniem do 
baru, straty oszacowano na około 10.000 zł, wyczyszczono 
z bilonu automaty do gry. 

25.10.2008 r. - Zagroby - nietrzeźwy kierujący 
samochodem (1,5 promila). 

26/27.102008 r. - Śniadowo - ponowne włamanie do baru -
strat materialnych nie było , ponieważ sprawcy zostali 
spłoszeni przez właściciela . 

Sprzedam kartę pamięci SONY MemoryStick 128 mb 
- 20 zł, aparat cyfrowy Sony na części - 20 zł 
t. 603 923 323 

Ferma drobiu prowadzi sprzedaż drobiu 
tel. (086) 473 80 27 

Sprzedam dom , budynek po warsztacie 
mechanicznym, budynki gospodarcze (stodoła) na 
działce 0,8h i obok 8 sztuk uzbrojonych działek tuż przy 
szosie Warszawa -Łomża w Sniadowie. 
Tel. O 506120431 , e-mail: inka54@op.pl 

Gimnazj aliści 
w TVP 

29 października br. gimnazjaliści spędzali dzień na 
ul. Woronicza 17 w Warszawie. Jest to gmach TVP, gdzie 
poznawali historię i kulisy pracy w telewizji. Mogliśmy 
zobaczyć studia telewizyjne, garderoby, rekwizytornie. Nie 
lada atrakcją był fakt, iż byliśmy świadkami nagrań 

programu pani Elżbiety Skrętkowskiej Szansa na sukces. 
Mieliśmy bezpośredni kontakt z osobami przesłuchiwanymi 
do tego programu. Atrakcjąpobytu na Woronicza była wizyta 
w studio sportowym, z którego komentowane są 
najważniejsze relacje z wydarzeń sportowych. 
Dowiedzieliśmy się, że koszt stołu, za którym zasiadają 
prezenterzy, przewyższa koszt najnowszego mercedesa. 
Uczniowie zasiedli przed prawdziwymi kamerami 
telewizyjnymi i mieli okazję zapowiedzieć program. 
Okazało się to dość trudnym zadaniem, bowiem sposób 
mówienia, skupienia uwagi jest w telewizji bardzo ważny. 
Patrząc w szklane okienko nie zdajemy sobie z tego sprawy. 

Kolejnym punktem programu wycieczki było 

Muzeum Geologiczne, w którym uczniowie przypomnieli 
sobie wszystkie procesy geologiczne związane z naszą 
planetą,jej uksztahowaniem i klimatem. 

Miej scem, które też warto zobaczyć w Warszawie, są 
Powązki. W jesiennej scenografii, tuż przed listopadowym 
świętem niesamowite wrażenie tworzy ta warszawska 
nekropolia. 

W tym miejscu warto dodać, że nasi gimnazjaliści 
rok temu zwiedzili sejm, a w tym roku TVP. BRAWO! ! ! !! 



OGŁOSZENIE O ZAMÓWIENIU 
Wójt Gminy Śniadowo ogłasza przetarg nieograniczony 

na remont ul. Leśnej w Śniadowie oraz drogi gminnej 

wSzczepaokowie 

OGŁOSZENIE O ZAMÓWIENIU 
o wartości szacunkowej powyżej 14 000 euro i poniżej kwot 
określonych w przepisach wydanych na podstawie art. 11 ust. 8 
ustawy z dnia 29 stycznia 2004 r. prawo zamówień publicznych. 

1) Nazwa i adres zamawiający: 
Gmina Śniadowo 
ul. Ostrołęcka 11, 18-411 Śniadowo, woj. podlaskie 
2) Określenie trybu zamówienia: przetarg nieograniczony. 
3) Adres strony internetowej, na której zamieszczona będzie 
specyfikacja istotnych warunków zamówienia: 
www.sniadowo.powiatlomzynski.pl/bip 
4) Określenie przedmiotu zamówienia oraz wielkości lub zakresu 
zamówienia, z podaniem informacji o możliwości składania ofert 
częściowych: 

~rzedmiotem zamówienia jest: wykonanie remontu ul. Leśnej w 
Sniadowie o długości 270 mb oraz remont dróg gminnych w 
Szczepankowie; od drogi powiatowej w kierunku plebani o 
długości 200 mb i koło strażnicy OSP o długości 113 mb. 

2. Przedmiot zamówienia obejmuje: 
- Śniadowo, ul. Leśna : 
1) Roboty pomiarowe 
2) Wykonanie podbudowy z kruszyw łamanych . 

3) Ustawienie krawężników i obrzeży, 
4) Wykonanie nawierzchni z mieszanek mineralno-bitumicznych 
asfaltowych. 
5). Wykonanie chodnika. 
- Szczepankowo: 
1). Rozebranie krawężników betonowych i zjazdów betonowych, 
2). Ustawienie nowych krawężników i obrzeży, 

XXI 
SESJA 

RADY GMINY 
Szanowni Czytelnicy, na liczne Państwa prośby 

wznawiamy publikowanie relacji z posiedzeń rady gminy, które 
opierać będziemy na protokołach z sesji oficjalnie zatwierdzonych. 
To oznacza, iż przedstawiać będziemy przebieg przedostatniej sesji 
w stosunku do czasu teraźniejszego. 

Poniżej prezentujemy najważniejsze wg nas sprawy 
poruszane w czasie tej sesji. 

, Posiedzenie XXI nadzwyczajnej sesji Rady Gminy 
~niadowo odbyło się w Gminnym Ośrodku Kultury w 
Sniadowie o godz. 13:05, a zakończyło o godz. 14:35. 

Na posiedzeniu XXI sesji Rady Gminy Śniadowo 
obecnych było B-u radnych wg załączonej listy obecności, 
nieobecny Robert Dzwonkowski. 

W obradach uczestniczyli: Wójt Gminy Śniadowo 
pan Andrzej Zaremba, Skarbnik pani Ewa Szeląg, kierownicy 
jednostek organizacyjnych, sołtysi z terenu gminy wg 
załączonych list obecności i zgromadzeni mieszkańcy gminy. 
Posiedzeniu przewodniczył pan Zaremba Zdzisław 
Przewodniczący Rady Gminy. 

Minutą ciszy uczczono 69. rocznicę napaści Związku 
Radzieckiego na Polskę. 

3). Wykonanie nawierzchni z mieszanek mineralno-
bitumicznych asfaltowych, Następnie Przewodniczący Rady poprosił radnych o 
4). Wykonanie podbudowy z kruszywa łamanego, przyjęcie ustalon~go porządku obrad XXI nadzwyczajnej 
5). Wykonanie chodnika, sesji Rady Gminy Sniadowo. 
6). odwodnienie terenu. Podczas głosowania za przyjęciem porządku obrad 
Szczegółowe informacje na ten temat pO zmianach opowiedziało się B-tu radnych. 
znajdziecie Pańsw!o na stronie Urzędu Gminy Śniadowo: P d . R d 

www.sniadowo.powiatlomzynski.pl/bip rzewo lllCZąCy a y stwierdził, że Rada Gminy 
_______________ .... ~.;....;~~;;.;.;:;;,;;.;;;,:.:;;~ będzie obradować na XXI nadzwyczajnej sesji w dniu 

, Swiadkowie Sybiru 17.09.2008r. wg ustalonego porządku obrad. 

Wśród 12 tysięcy uczestników VIII Ustalony porządek obrad: 
Międzynarodowego Marszu Żywej Pamięci Polskiego 1.0twarcie sesji. 
Sybiru w Białymstoku znalazła się młodzież ze Śniadowa. 2.Przyjęcie porządku obrad. 

11 września br. Gimnazjaliści, uczniowie szkół 3.Przyjęcieprotokołuzpoprzedniej sesji. 
podstawowych z Uśnika, Szczepankowa i Śniadowa oddało 4.Wnioski, zapytania i interpelacje radnych. 
hołd tysiącom poległych na Syberii. W tym roku szczególnie 5 .Informacj a o działalności wójta w okresie między sesjami. 
uczczono pamięć Matek- Sybiraczek i matki Ojczyzny. 6.Rozpatrzenie projektów uchwał w sprawach: 

To właśnie Matki-Sybiraczki, sponiewierane a) zmian w budżecie gminy na 2008 rok. 
głodem, mrozem i pracą ponad siły, toczyły walkę o 7 .Powołanie zespołu roboczego ds. segregacji odpadów. 
przetrwanie. Robiły wszystko, by uchronić dzieci od śmierci 8.0dpowiedzi na wnioski, zapytania i interpelacje radnych. 
głodowej i wynarodowienia. Z trudem zdobyty kawałek 9.Wolne wnioski i informacje. 
chleba, zroszony matczynym potem i łzami, ocalił wiele 10.Zamknięcie obrad. 
istnień ludzkich. 

Młodzież uczestniczyła w marszu ulicami miasta 
Białegostoku, Mszy św., a następnie pod Pomnikiem Grobu 
Nieznanego Sybiraka złożyła kwiaty. 

Młode pokolenie w ten sposób udowodniło, że 
bolesne doświadczenie Sybiru nie zostanie zapomniane i na 
(;"\ długo pozostanie w pamięci młodych ludzi. 
~Była to piękna lekcja historii. 

Następnie pan Przewodniczący Rady powiedział, że 

prz~chodzimy do punktu 3. przyjęcie protokołu z poprzedniej 
sesJl. 

Podczas głosowania za przyjęciem protokołu 

głosowało 9-u radnych, od głosowania wstrzymało się 4-ch 
radnych. Protokół z poprzedniej sesji Rady Gminy Śniadowo 
został przyjęty. 



WNIOSKI, UWAGI 
I INTERPELACJE 
RADNYCH 

Radn~ z.głosili następujące pytania, 
uwagI l wnioski: 
- Dlaczego nie można włączyć pieca 
c.o.? 
- Uwaga ws. infonnacji o przebiegu 
wykonania budżetu gminy za I 
półrocze 2008 roku. 
- Czy można załatać dziury na drodze 
do Duchen? 
- Dlaczego przy szkole przestawiono 
znak - zakaz postoju? 

Kierownik posterunku pan 
Leszek Klepacki udzielił odpowiedzi 
że znaki ustawia właściciel droai' 
chodzi o bezpieczeństwo dzieci o i 
pozostałych użytkowników drogi . 

, . Prze,,:,odniczący Rady poprosił 
W~jta o pomfonnowanie o swojej 
dZIałalności między sesjami. 

Informacj a o działalności 
wójta między sesjami 

Przygotowanie zarządzeń: 

l.Zarządzenie Nr 35/08 z dnia 08 
września 2008 roku 
w sprawie przygotowania projektów 
uchwał Rady Gminy Śniadowo. 

2. Zarządzenie Nr 36/08 z dnia 11 
września 2008 roku . 
w sprawie zmian w budżecie gminy na 
2008 rok. 

3. Zarządzenie Nr 37/08 z dnia 11 
wrze~ni~ 2008 roku w sprawie 
okreslema sposobu wykonania uchwał 
Rady Gminy Śniadowo. 

4. Zarządzenie Nr 38/08 z 15 września 
2008 roku 
w sprawie przygotowania projektów 
uchwał Rady Gminy Śniadowo . 

Uczestnictwo w szkoleniach i 
spotkaniach~ 

1.Białystok - 11 wrzesma 2008 r. 
konferencja na temat: "Finansowanie 
w Ochronie Środowiska ze środków 
Unii Europejskiej". 

2.Białystok - 11 września 2008 r. 
seminarium poświęcone nowoczesnym 

nawierzchniom na drogach 
betonowych. 

3.Białystok - 11 września 2008 r. VIII 
Marsz Żywej Pamięci Polskiego 
Sybiru. 

4.Piątnica - 13 września 2008 r. 
podsumowanie współzawodnictwa 

sportowego szkół. 

5.Jedwabne - 14 września 2008 r. 110. 
rocznica powstania OSP w 
Jedwabnem. 

6.Śniadowo - 15 września 2008 r. 
uroczystość 16. rocznicy nadania 
szkole imienia Pułku 3-go Strzelców 
Konnych oraz ślubowanie klas 
pierwszych. 

Budżet 

Skarbnik przedstawiła projekt 
uchwały i udzieliła objaśnień na temat 
budżetu. 

W planie dochodów 
budżetowych dokonano zmniejszenia 
planowanej w budżecie dotacji na 
9U?owę ?minnego Ośrodka Kultury w 
Smadowle w kwocie 450 000 zł (w 
przypadku podpisania umowy o 
dofinansowanie nie będzie możliwe 
wydatkowanie jakichkolwiek środków 
~ jedn,ocześni.~ otrzymanie refundacji 
srodkow z Unll Europejskiej). 

W planie wydatków 
bu~żetowych dokonano następujących 
zmian: 
- przeniesiono wydatki planowane w 
budżecie na inwestycję "Przebudowy 
dr.o?i gm,i~nej i powiatowej w 
mIejSCOWOSCI Jakać Młoda" w wyniku 
zastosowania błędnej klasyfikacj i 
budżetowej, 

- zmniejszono wydatki w kwocie 29 
90~ zł planowane na, modernizację 
gmInnego targowiska w Sniadowie 

. . " ' - ZmnIejSZOno srodkl w wysokości 30 
000 zł zarezerwowane v.t budżecie na 
przyjazd delegacji , w zaprzyjaźnionej 
bawarskiej Gminy Marklkofen, 
- zmniejszono wydatki w kwocie 450 
000 . zł zaplanowane na Budowę 
9mmnego Ośrodka Kultury w 
Sniadowie z przyczyn umówionych 
przy zmniejszeniu delegacji na ten cel. 

Pozostałe zmiany w budżecie 
d~tyczy~. zwiększenia wydatków, a 
mIanOWICIe: 
- 6 000 zł zwiększenia środków na 
zakupy związane z remontem 
budynków gminnych, 

- 9 000 zł zwiększenia środków na 
remont motopomp strażackich, 
- 2 000 zł na wymianę okien w szkole 
podstawowej wŚniadowie, 
- 1 000 zł na składki PERON 
- 2 000 zł na wynagrodzenie dla 
pracowników zatrudnionych w ramach 
prac społecznie użytecznych, 

- 5 000 zł na wykonanie oświetlenia 
przy dworcu PKP, 
- 24 900 zł zwiększenie środków 

włas~ych ~a wykonanie dokumentacji 
te~hmczneJ pod ~udowę gminnego 
Osrodka Kultury w Sniadowie, 
- 2.05 782 zł na budowę boiska" Moje 
bOlSko Orlik 20 12 " 
- 10 000 zł na zakupy materiałów i 
usługi sędziowskie przy meczach. 

Ponadto dokonano 
zwiększenia planu przychodów o 
kwotę 205 708 zł o zwiększenie 

planowanych kredytów z 
przeznaczeniem na zwiększenie 

środków planowanych w budżecie na 
budowę boiska " Moje boisko - Orlik 
2012". 

Skarbnik wyjaśniła również, że 

po stronie wydatków zaplanowano 500 
000 złotych , termin składania 

wniosków minął 16 września. W tym 
roku nie możemy pokryć ze środków. 
Wójt poinformował , że wniosek 
złożono 15 września o dofinansowanie 
GOK-u - "Były planowane inwestycje 
drogowe, na halę sportową wraz z 
d~tacjami. W związku z tym, że mamy 
mIeSIąc czasu na sprawdzenie i 
poprawienie, później rozpatrzenie pod 
względem merytorycznym. Nie ma 
~ożliwości rozpoczęcia budowy, 
mepotrzebnie w dokumentacji figuruje 
planowana dotacja. Pobudujemy ten 
budynek. Wniosek o dofinansowanie 
"poprawa układu komunikacyjnego" 
może będzie rozpatrywany dopiero w 
~utym 2009 roku, dlatego przenosimy z 
jednego y,aragrafu do drugiego, żeby 
wykonac mwestycje za środki własne 
lub s~edytowane. To, co dzisiaj 
uchwahmy, możemy rozpocząć prace z 
tym związane dopiero za miesiąc." 

.~adni poruszyli też sprawy 
d~leg~cJ1. z zaprzyjaźn~onej gminy z 
NIemIec l targowiska w Sniadowie. 

W ój t odpowiedział że 
"Gmina Marklkofen dos'tała 
zaproszenie, ale w tym roku nie są w 
stanie przyjechać, środki możemy 
przesunąć. 

W sprawie targowicy, robimy 
to~l~ty, żeby było taniej w starym 
mIeJSCU. " 

Verte »--~;; 



"Wykorzystano trochę środków na 
zasypanie i utwardzenie placu, 
będziemy dalej robić to w 
przyszłym roku. Planuję kupić 

kostkę lub inny materiał, żeby 

położyć w tym miejscu, dziś 

możemy złożyć zamówienie. " 
Przewodniczący Rady 

poinformował, że na posiedzeniach 
komisji stałych Rady Gminy ten 
projekt uchwały został 
zaopiniowany pozytywnie. 

Podczas głosowania 
za podjęciem uchwały głosowało 
12-u radnych, od głosu wstrzymał 
się l-n radny. 

Przewodniczący Rady 
stwierdził, że uchwała została 

podjęta. 

Powołanie zespołu 
Następnie Przewodniczący 

Rady pan Zdzisław Zaremba, 
przeszedł do punktu 7. porządku 

obrad. 
Głos zabrali przedstawiciele 

NOT z Warszawy pan Zdzisław 
Czyżewski i pan Jerzy Szydłowski. 

Przedstawili ogólne 
informacje na temat projektu 
segregowania odpadów i 
przedstawili prezentację slajdów na 
temat segregacji i recyklingu 
odpadów różnego pochodzenia. 

Przedstawiciele wyjaśnili, 

że chcą założyć spółkę 

zarejestrowaną w gminie, tutaj 
płacić podatki i podnosić 

ekologiczną świadomość 
mieszkańców. 

Radni wystąpili z inicjatywą 
powołania zespołu roboczego. 

Następnie Przewodniczący 

Rady pan Zdzisław Zaremba 
poprosił radnych o głosowanie nad 
wyrażeniem zgody na utworzenie 
zespołu roboczego ds. projektu 
przygotowania i przetwarzania 
odpadów. 

Podczas głosowania za 
utworzeniem zespołu radni 
opowiedzieli sięj ednogłośnie. 

Odpowiedzi wójta 
Przewodniczący Rady 

poprosił o zabranie głosu wójta, aby 

odpowiedział na wcześniej zadane 
pytania. 

"Piec c.o. można włączyć, 
trzeba sprawdzić, kiedy i przy ilu 
stopniach. Są to ogromne koszty. 
Taniej kosztuje dogrzanie 
piecykiem elektrycznym. W 
kaloryferach brakuj e nam 
termoregulatorów. " 

Inwestycje 
"Rada Gminy podjęła wnioski w 

sprawie inwestycji, środki są w 
wysokości takiej jak zaplanowano, 
te kwoty w porównaniu z 
wydatkami dają taki procent. 

Drogę powiatową 

remontuje powiat. 
W ubiegłym roku 

wykonaliśmy dokumentację na 
zajazd za szkołą, ale musimy to 
zrobić ze swoich środków. 
Wcześniej trzeba uzgodnić z 
komendą policji, drogówką 

zorganizowanie ruchu na tej drodze. 
Znak stoi i stał wcześniej. Każdy 
powinien być zainteresowany 
dobrem dziecka. " 



Każdy polski patriota 
powinien obejrzeć ten film 

" Bylem z nim prawie 
czterdzieści lat. Najpierw przez 
dwanaście lat w Krakowie, a 
potem przez kolejnych 
dwadzieścia siedem w Rzymie. 
Zawsze przy nim. Zawsze u jego 
boku ". 

Tak rozpoczyna się 

opowieść o życiu i śmierci 
Jana Pawła II widziana 
oczami Jego bliskiego 
przyj aciela Kardynała 
Stanisława Dziwisza. 

Wydarzenia objęte 

fabułą filmu dotyczą 
najmłodszych lat życia 

Karola Wojtyły, okres 
kapłaństwa, przyjaźń z 
Kardynałem Stefanem 
Wyszyńskim, lata 
pontyfikatu i odejście do 
Pana. 

Film ujawnia 
nigdzie dotąd nieujawnione 
fakty z życia Papieża. 

Jedną z nich jest fakt 
koronacji Matki Boskiej 
Ludźmierskiej. Ówczesny 
wówczas kardynał Stefan 
Wyszyński wraz z Karolem 
Wojtyłą brał udział w 
koronacji figury Matki 
Boskiej (1963r). Podczas 
koronacji wypada berło z rąk 
Matki Boskiej. Blisko 
stojący kapłan wypowiada 
słowa, że Matka Boska 
dzieli się władzą z przyszłym 
Papieżem. 

najgorsze stały się chwile 
pożegnania. To jemu 
przypadła powinność 

pokrycia twarzy "ojca i 
mistrza" jedwabną chustą. 

Najbardziej poruszyło go to, 
że w tej drodze nie będzie 
mógł mu towarzyszyć. 
W filmie wspomniana jest 
jedna z pierwszych 
pielgrzymek papieża do 
Meksyku, do Pueli, na 
Konferencję Episkopatu 
Ameryki Łacińskiej . W 1979 
roku Meksyk był krajem 
antyklerykalnym. Na 
kontynencie panowały 

bowiem reżimy tzw. 
bezpieczeństwa narodowego 
ukazujące fałszywe oblicze 
chrześcijaństwa, 

ograniczające wolność i 
prawa człowieka. 

Wszędzie Papieża 
witały dziesiątki tysięcy ludzi 
choć spotkania miały odbywać 
się w wąskim gronie osób. 
Niejednokrotnie Ojciec Święty 
musiał zmieniać treść swoich 
kazań a miał także problem z 
językiem hiszpańskim, gdyż 

powtarzał go zaledwie dwa 
miesiące. Homilie broniły 

niezależności Kościoła, od 
systemów polityczno
gospodarczych. 

Wybierz się ( ... J 
na wspaniały 
pielgrzymkowy szlak 

W tym roku już po raz czwarty, w dniach 7-8 września 
o~była się piesza pielgrzymka ze Śniadowa do Wąsewa. Wśród 
pielgrzymów byli także uczniowie Gimnazjum i Szkoły 
Podstawowej. 

7. :vrz~śni~ po Mszy świętej o godz.7
00 

i 
błogo~ławlensrn:le kSiędza proboszcza wyruszyliśmy na trasę 
naszej wędrówki. Każdy niósł ze sobą intencje: o zdrowie,pomoc 
w . nauc~, . pom~ślne zdanie egzaminu gimnazjalnego, czy te 
naj bardZIej osobiste, ukryte gdzieś w głębi serca. 

Po l ,5 ,g~d~innym marszu dotarliśmy do Jakaci Dwornej. 
Wszyscy radoslll, jeszcze nie widać zmęczenia. Po krótkim 
odpoczynku ruszyliśmy w dalszą wędrówkę. Po drodze 
sp.otykal,iśI?Y si~ z ogromną życzliwością i gościnnością 
mIesz~ancow mijanych miejscowości w szczególności Pisk. 
Po,,;olI zaczyn~!y ~oskwierać pierwsze odciski, zmęczenie i 
słonce, ale ~adosc z pielgrzymowania była większa niż ból nóg. 

. Wlecz.ore~,'po przejściu ponad 30km stanęliśmy przed 
obliczem Matki Bozej W ąsewskiej. 

, P~ wspól~ej ~odlitwie i odśpiewaniu Apelu 
Jasnogorskieg? ud~lI~my ~Ię na nocleg do miejscowej szkoły, by 
następnego dllla WZląC udział w uroczystościach odpustowych. 

. P~ Mszy św. pełni radości wróciliśmy do domów z 
zapewlllelllem, że za rok znowu spotkamy się na pielgrzymkowym 
szlaku. 

Elżbieta Napiwodzka 

Próba zabój stwa 
Papieża na Placu Świętego 
Piotra w dniu 13 maja 1981 
roku poruszyła całym 
światem. Pierwsza 
transfuzja krwi nie powiodła 
się, gdyż krew nie przyjęła 
się. To lekarze z polikliniki 
uratowali życie Papieża, 

oddając własną krew. Kula, 
która przeszyła ciało mogła 
porazić 6 osób. 
Zakrwawione szaty 
papieskie obecnie znajdują 
się w sanktuarium w 
Częstochowie, a kula w 
koronie figury Matki Boskiej 
F atimskiej. 

Film pokazuje 
codzienne życie Papieża. Czy 
nasz Papież- Polak czuł się 

dobrze za drzwiami Watykanu? 
? Jedyną Jego ucieczką były 

wycieczki w góry "dar"Gak je 
sam nazywał), okazja do 
rozmyślań i modlitwy. 
Codzienne poranne msze 
Papieża zawsze były w 
obecności zaproszonych osób. r-------------------------------------------------

Dla Kardynała 
Dziwisza, jak wspomina, 

Wokół osoby Ojca 
porozkładane były kartki z 
prośbami modlitwę. 

Szczególne miej sce miały 

I?otrawy polskie, zwłaszcza na 
Swięta Bożego Narodzenia 
bardzo słodycze, zwłaszcz~ 
włoskie, poranna 
popołudniowa kawa. 

Młodzież Naszego 
gimnazjum obejrzała 
ten mm wraz z opiekunami 
27 października br .. Seans 
był prawdziwą lekcją 

patriotyzmu. 

BEATYFIKACJA 
. 12 październik~, w 30. rocznicę wyboru naszego 

umiłowanego K~rola WOjtyły na papieża, o godz. 9.00 w kościele 
parafi~~nym w Sniadowie ~ostała odprawiona Msza Święta w 
mtencjl .o beatyfikację Ojca Swiętego Jana Pawła II, Mszę Świętą 
od~rawlł ks, prała,t Jan Sołowianiuk wikariusz biskupi. W Słowie 
Bozyrn pr~p,om~llał nam ~ielgrzymkę Jana Pawła II do Łomży. 
Po ~szy SWI~tej delegaCje wszystkich instytucji działających na 
teren~e pa~afil złożyły wieńce pod pomnikiem papieża. Na 
~ak,onczellle uroczystości odśpiewano ulubioną pieśń Ojca 
SWlętego "Barkę", 
Ksiądz kanonik Eugeniusz Sochacki podziękował ks, prałatowi za 
wygło,szone S~owo Boże, przedstawicielom władz i instytucji 
zo złozon, kw,.ty, a pamfianom za banlzn liczn, p"ybyci,_ 0 



Peregrynacja 
Obrazu 
Jezusa Miłosiernego 
w naszej parafii 

Od 29 marca (wigilia Święta Bożego Miłosierdzia) 
do 29 września 2008 roku (Święto Świętych Archaniołów 
Michała, Gabriela i Rafała) Kościół Łomżyński przeżywa 
peregrynację (wędrówkę, pielgrzymkę) Obrazu Jezusa 
Miłosiernego w parafiach całej diecezji. Jej celem jest 
odnowa życia modlitwy i życia sakramentalnego we 
wspólnotach parafialnych oraz w życiu osobistym każdego 
członka Ludu Bożego. 

W środę 17 września 2008 roku nasza parafia 
dostąpiła zaszczytu nawiedzenia przez Obraz Jezusa 
Miłosiernego . O godzinie 16.45 wspólnie z J. E. ks. bp 
Tadeuszem Bronakowskim uroczyście powitaliśmy Obraz 
przed kościołem. W uroczystości uczestniczyła Policja i 
Straż Pożarna. 

Setki parafian już na kilkadziesiąt minut przed 
przybyciem Obrazu zaczęły gromadzić się przed 
kościołem. Do nich dołączali następnie ministranci, wierni 
z chorągwiami i feretronami , członkowie chóru 
parafialnego, lektorzy, przedstawiciele młodzieży i innych 
stanów oraz księża i ksiądz biskup. 

SUKCES ŚNIADOWA 

W Nowogrodzie 31 sierpnia 2008 roku w ramach 
495. Urodzin Podlasia, gmina Śniadowo odniosła sukces. I to 
jaki! 

Prezentacja gminy Śniadowo 1 Jej wszelakich 
walorów została nagrodzona główną nagrodą. 

W śród kilkunastu podlaskich gmin Śniadowo 
zdobyło pierwsze miejsce za najlepszą promocję gminy. 
Według nas jak najbardziej trafny był taki korzystny werdyk 
jury, ponieważ to ekspozycja Sniadowa była naj liczniej i 
najczęściej odwiedzana przez zwiedzających . Zresztą nie ma 
co się dziwić, na zwiedzających czekały przepyszne 
smakołyki przyrządzane wg najlepszych śniadowskich 
przepisów - pierogi, babka ziemniaczana, krokiety, szaszłyki 
i smalec , który swym aromatem przyciągał setki 
zwiedzających! 

Te urocze śniadowianki zapraszające wszystkich do 
degustacji i do odwiedzenia Śniadowa! 

Organizatorzy (Gminny Ośrodek Kultury w 
Śniadowie, Wójt Gminy Śniadowo, Koło Gospodyń 
Wiejskich z Chomentowa) perfekcyjnie zorganizowali naszą 
prezentację, oprócz wspaniałej degustacji regionalnych 
potraw przygotowali interesujące ulotki przedstawiające 

gminę, publiczności podobały się też okazjonalne znaczki z 
herbem Śniadowa, nawet sam marszałek województwa 
podlaskiego wraz z małżonką pragnęli otrzymać takie 
znaczki (oczywiście dostali je). Żywe zainteresowanie 
zwiedzających wzbudzały artystyczne, drewniane herby 
autorstwa pana Edwarda Szabłowskiego i prześliczne obrazy 
pani J arosińskiej. 

Warto również podkreślić jedną rzecz rzucającą się 
od razu w oczy - w "obozie" śniadowkim panowała miła, 
serdeczna atmosfera, która przyciągała wręcz zwiedzających 
jak pszczoły do miodu. Doszło nawet do takiej sytuacji, iż 
gmina Łomża koniecznie chce gościć naszą ekspozycję w 
czasie następnego festynu, którego będzie organizatorem. 

Gratulacje dla organizatorów i przesympatycznych 
pań prezentujących naszą gminę! Brawo! 



GAZETA DOSTĘPNA W PUNKTACH: 
Śoiadowo: Urząd Gminy, KlOSK pani Bożeny Brulińskiej, 
SKLEP Jola, SKLEP SPOŻYWCZY nr 4 uł..Kolejowa, 
SKLEP Raji; 
Szczepaokowo: SKLEP Anna. 
Stara Jakać: SKLEP SPOŻYWCZY pani E. ~ 

----~--~--~~--------------------------------~--~~ 



Podzielimy się 
z Wami 
Mickiewiczem 
10-11-12 października 2008 to czas, w którym 
nauczyciele z Gimnazjum w Śniadowie i Szkoły 
Podstawowej w Szczepankowie razem udali się 
na Litwę, by dokładniej zwiedzić Wilno i Troki. 

WILNO 
Wilno to ponad 540 - tysięczne miasto, w 
którym 20% populacji stanowią Polacy. 

Samej metropolii i jej walorów nie 
będę przedstawiał, gdyż informacji na ten 
temat można bardzo łatwo odszukać choćby 
w Internecie. 

Chciałbym podzielić się z 
Państwem kilkoma refleksjami, jakie 
pozostały w mej pamięci po tej jak 
najbardziej wartej przeżycia wycieczce. 

Nie trzeba znać język litewski, by 
spokojnie funkcjonować i żyć w tym 
mieście. Wszędzie możemy porozumieć się 

prawie z każdym w naszym ojczystym 
języku. A jeśli już pechowo trafImy na 
osobę ni w ząb nie kumająca, co mówimy, 
pozostaje nam rosyjski. .. 

Polskość w tym mieście nie jest 
tylko obecna w sferze językowej czy 
wyraźnych, wszechobecnych odniesieniach 
historycznych, mogliśmy zauważyć też 

współczesne polskie akcenty - w ladach 
chłodniczych hali targowej w centrum 
Wilna zobaczyliśmy, ku naszej radości, 

pizzę (wędlinę) z zakładów mięsnych JBB 
w Łysych. 

Kolejna refleksja - pani przewodnik 
(Litwinka pochodzenia polskiego, notabene 
nauczycielka) z dumą nas poinformowała, 

że Wilno to miasto z ogromną liczbą 
kościołów i to różnych wyznań . 

Prawdopodobnie nie była w Łomży i nie 
wie, że w tym polskim mieście, stojąc obok 
jednego kościoła, można już zobaczyć 

następny. 

MUZEUM MICKIEWICZA 
To właśnie do Wilna nasz wielki 

poeta Adam Mickiewicz przybył przed laty, 
a dokładnie we wrześniu 1815 roku w 
celach edukacyjnych, mieszkał tu do roku 
1819. 

Wilno za życia naszego 
narodowego wieszcza dzięki swemu 
uniwersytetowi było ogniskiem nauki 
promieniującym na całą Litwę i Ruś, a 
malownicze położenie Wilna wśród 
barokowych kościołów było ośrodkiem 

oświaty i wydawniczym. To tu brał poeta 
udział w tajnych posiedzeniach 
Towarzystwa Filomatów i Filaretów i w 
Wilnie pałał gorącą miłością do Maryli 
Wereszczakówny. 

Powyższymi faktami zasypywał 

nas dyrektor A. Mickieviciaus Muziejus pan 
Rimantas Salny. 

Jednak warto zastanowić się nad 
jedną z tez, jaką w swoich ciekawych 
opowieściach wygłosił : "Podzielimy się z 

Wami Mickiewiczem". Według mnie 
ogólna, uniwersalna zasada jest taka, że 
"czymś" dzielić się może osoba, do którejś 
to "coś" należy. Więc czyj jest ten 
Mickiewicz? 

Od roku 1991 , kiedy Litwa 
odzyskała niepodległość, władze litewskie 
usilnie dążą do akcentowania narodowości 
litewskiej w każdej dziedzinie życia, stąd do 
funkcjonujących słów np. polskich dodają 
swoje końcówki - us, as, os. Tak mamy więc 
Mickieviciaus, bilietas, muziejus, kulturos. 
Sama idea szukania tożsamości narodowej 
po tylu latach niewoli jest jak najbardziej 
zrozumiała, ale nie może to prowadzić do 
zawłaszczania symboli narodowych innych 
nacji. Czyż nie tak? 

OSTRA BRAMA 

Miejsce słynące z szczęśliwego 
uzdrowienia nllszego wieszcza narodowego 
Adama Mickiewicza, oczywiście opisane w 
"Panu Tadeuszu". Każdy odwiedzający 
Wilno Polak powinien tam być, chociażby 

ze względu na naszą epopeję. 
Faktycznie, to miejsce ma swój 

czar, będąc tam każdy czuje, iż jest 
świadkiem pewnego sacrum, które 
dokonuje się w sercu każdego 

odwiedzającego to miejsce. Ciągle mam 
przed oczami wspomnienie: Stojąc przed 
obrazem i modląc się we własnych 

intencjach, spoglądam w dół i widzę szybko 
przechodzącą pod bramą kobietę, która w 
sekundzie odwróciła się, spojrzała na postać 
na obrazie, przeżegnała się i dalej poszła 
zagłębiona w swojej nieznanej mI 
rzeczywistości . 

Dziwnie czuje się człowiek w tym 
miejscu, wiedząc, że modliło się tu tylu znanych 
ludzi, m.in. Adam Mickiewicz ("Panno Święta, 
co w Ostrej świecisz Bramie! "), czy Anna 
Achmatowa, kiedy w 1914 r. jej mąż Nikołaj 
Gumilow szedł na wojnę - żeby ją przeżył (i 
przeżył , ale 1921 roku zamordowali go 
bolszewicy). 

CMENTARZ NA ROSSIE 
Cudowna nekropolia mImo tego 

oczywistego widma śmierci unoszącego się 
w powietrzu. Spoczywają tu między innymi 
polscy żołnierze polegli w wielkich bojach -
1919, 1920, 1939, 1944. To właśnie tu 
znajduje się grób z sercem Józefa 
Piłsudskiego - z napisem "Matka i Serce 
Syna" - Marii z Bilewiczów Piłsudskiej . 

Przed grobem matki Piłsudskiego 
mieliśmy przyjemność wysłuchania 

wierszy Ireny Bołądź, deklamowanych 
przez samą poetkę. Tyle patriotycznego 
zapału w starszej kobiecie o kulach nikt by 
się nie spodziewał. Po recytacji wszyscy 
zrzucili się na [mansowe podziękowanie 
Polce. Szczery patriotyzm to, czy tylko 
biznes miejscowych? Może to współczesna 
forma miłości do ojczyzny, przecież każdy 
musi jeść, nawet patrioci. 
Anioł śmierci 

Na cmentarzu pochowani są 

wszyscy: Polacy, Rosjanie, Litwini i 
Białorusini , jednak nazwiska polskie 
najbardziej rzucają się w oczy. Jedne znane, 
inne-nie. 

Jak informowała nas przewodnik, 
większość nagrobków to już zabytki, na 
których renowację ciągle brakuje funduszy, 
żal patrzeć, jak wiele z tych prawdziwych 
dzieł sztuki po prostu niszczeje. Do 
najpiękniejszych zalicza się smukłą rzeźbę 
zwaną "Aniołem śmierci" na grobie lzy 
Salmonowiczówny - młodej dziewczyny 
romantycznie zakochanej. 

Pomnik ten robi wrażenie , 

zwłaszcza w jesiennej scenerii. Piękny! 

ZAMEK WIELKICH KSIĄŻĄT 
LITEWSKICH w TROKACH 

Wspaniały średniowieczny 

zabytek, wokół jeziora a pośrodku wyspa z 
romańskim zamkiem. Widoki jak z baśni . 
Podobno Litwini chcieli mieć swój 
Malbork, niewątpliwie udało im się to. 

Trudno nie być w Trokach i nie 
spróbować pierożków karaimskich , 
zwanych pospolicie kibinami. Podawane z 
nadzieniem wieprzowym, wołowym lub 
baraniną smakowały wyśmienicie! 
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